
نایب رئیس فراکسیون امید در گفت وگو با »فرهیختگان«:

ازمحتوایمذاکراتژاپنبیاطلاعیم
محمدرضا تابش، نایب رئیس فراکسیون امید با اشاره به 

ســـفر رئیس جمهور به ژاپن و تحولات شکل گرفته در این 

سفر، ضمن ابراز بی اطلاعی از جزئیات توافقات و مذاکرات 

صورت گرفته، به »فرهیختگان« گفت: »تحولات را باید از 

خود مقامات دولتی پرسید.« 

وی با بیان آنکه برای ارائه تحلیل دقیق دراین باره باید مطلع 

بود تا بتوان جمع بندی مشخصی را ارائه کرد، ادامه داد:»در 

بیان کلی آنچه در این سفر گذشت باید گفت ما با ژاپن از 

یک روابـــط دیرینه چندجانبه ای برخوردار بودیم که این 

روابط در حال ارتقا و توسعه بود، منتها بعد از تحریم های 

ظالمانه و یکجانبه آمریـــکا، این رابطه مخصوصا در بعد 

اقتصادی دستخوش تغییراتی شد و ارتباطات اقتصادی 

ما با ژاپن و حجم تجارت و صادرات و واردات از این کشور 

کاهش یافت که این موضوع به طور مشخص در صادرات 

نفت ایران به ژاپن نمود داشت.« 

نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 

کرد: »بـــا این حال دو کشـــور در مجامع بین المللی در 

مسائل و موضوعات سیاســـی، فرهنگی و... تعاملات و 

همکاری هایی داشتند. این روند ادامه داشت تا اینکه آقای 

آبه با رئیس جمهور آمریکا دیدار کرد و در آنجا ماموریت یافت 

پیامی را به مقامات در تهران منتقل کند.« 

تابش ادامه داد: »نخست وزیر ژاپن در سفر به تهران حامل 

پیامی از سوی ایالات متحده بود که اگرچه آن را منتقل کرد 

اما رهبر انقلاب ضمن احترام به ملت و دولت ژاپن، در رابطه 

با این پیام آمریکا موضع قاطعانه خود را صریحا بیان کردند.« 

این نماینده مجلس یادآور شد: »اخلاق و عرف دیپلماسی 

ایجاب می کرد دیدار نخست وزیر ژاپن از ایران به نوعی با 

سفر رئیس جمهور به توکیو پاسخ داده شود و عالی ترین 

مقام اجرایی کشـــور در ســـفر به ژاپن، ادامه رایزنی های 

دوطرفه را از ســـر گیرد و به دنبال تحرک در روابطی باشد 

که به تبع تحریم هـــای آمریکا، قدری در حوزه اقتصادی 

کاهش یافته بود.« وی تصریح کرد: »یک دستورکار مهم 

دیگر رئیس جمهور و هیات همراه در این ســـفر آن بود که 

راه چاره ای برای دور زدن و خنثی کردن تحریم های آمریکا 

طراحی شود. مخصوصا در زمینه تامین دارو و فعالیت های 

زیســـت محیطی و حفظ راه تعاملات دیرینه سیاســـی و 

فرهنگی.« تابش با بیان آنکه تلاش هایی صورت گرفته و 

مراوداتی انجام شده تا گشایشی در کار کشور ایجاد شود، 

ادامه داد: »ظاهرا نخســـت وزیر ژاپن هم چراغی سبزی از 

آمریکا داشت که قدری در راستای تعاملات انسان دوستانه 

وارد مذاکره با ایران شود.« عضو هیات رئیسه فراکسیون امید 

با بیان آنکه نتایج این سفر باید پس از بازگشت رئیس جمهور 

از ســـوی دولت اعلام شـــود، گفت: »همان طور که آقای 

روحانی گفتند راه تعامل و مذاکره بســـته نیست اما این 

اتفاق در صورتی خواهد افتاد که تحریم ها لغو شوند.« وی 

در ادامه ضمن ابراز بی اطلاعی درخصوص پیشنهادهای 

مطرح شده از سوی دو طرف و ماحصل گفت وگوها، عنوان 

کرد: »درباره اینکه در جزئیات امر چه گذشته باید منتظر 

بمانیم تا وقتی آقای رئیس جمهور آمدند خود توضیحات را 

بیان کنند. در آن صورت است که می توان تحلیل روشنی 

دراین باره داشـــت و میزان موفقیت آمیز بودن این سفر را 

بررسی کرد و متوجه این موضوع شد که آیا این مذاکرات 

تاثیری در گسترده تر شدن تعاملات با ژاپن و گشایش در 

شکسته شدن بخشی از تحریم ها خواهد داشت یا خیر.« 

این نماینده حامی دولت با اشاره به توئیت علیرضا معزی، 

معـــاون ارتباطات و اطلاع رســـانی دفتـــر رئیس جمهور 

درخصـــوص مذاکرات خصوصی و محرمانه روحانی و آبه 

پشت در های بسته، گفت: »قاعدتا با توجه به سفر آقای 

آبه به ایران که با انتقال پیغام ترامپ همراه بود و احتمال 

فعـــل و انفعالاتی که در تعاملات گســـترده تر برای حل 

مشـــکل تحریم ها در این سفر انجام شده، ممکن است 

دیدار محرمانه در راســـتای این نوع تعاملات بوده باشد. 

البتـــه ما بازهم از این موضوع اطلاعی نداریم و این صرفا 

یک حدس و گمان است.« 

تابش درخصوص محرمانگی ای که باعث تشدید این دست 

حدس و گمان ها شده و سابقه این رویه در برجام -که در آن 

مقطع نیز بسیاری از مسئولان و نمایندگان از متن تحولات 

بی اطلاع بودند- توضیح داد: »در مجلس نیز وقتی مسئولان 

حضور می یابند بســـته به اینکه چه موضوعی قرار است 

مطرح شود جلسات غیرعلنی یا علنی برگزار می شود. لذا 

این سطح از اطلاع رسانی فی نفسه دارای اشکال نیست 

و همین که خبر این دیدار محرمانه رســـانه ای شده، خود 

نوعی اطلاع رسانی است.« 

وی در پاسخ به این سوال که اگر قرار بود دیدار مورد اشاره 

محرمانه باشـــد چرا درباره آن اطلاع رسانی شد و اگر قرار 

بود علنی شـــود چرا درخصـــوص آن محرمانگی به خرج 

داده می شود، گفت: »احتمالا مطرح شدن مفاد ملاقات 

در شرایط کنونی به مصلحت نبوده، ولی اعلام آن اتفاقا در 

جهت اطلاع رسانی و اعمال شفافیت در اطلاع رسانی است 

و این کار شایسته ای بود که انجام شد.« 

نایب رئیس فراکسیون امید خاطرنشان کرد: »به طور کلی 

یکسری اســـناد و مدارک طبقه بندی شده هستند و در 

کنگـــره و دولت انگلیس و آمریکا نیز وضع رویه به همین 

صورت است. مثلا یک موضوع بعد از 50 یا 100 سال از 

طبقه بندی خارج و منتشر می شود.« 

تابش با بیان آنکه هر حرفی قابل اطلاع رســـانی نیست، 

گفت: »این موضوع در مقطع زمانی حساس فعلی اهمیتی 

دوچندان دارد و توقع درستی نیست که انتظار داشته باشیم 

دولت همه مسائل را علنی کند. لذا باید قدری منصفانه تر 

با این موضوع برخورد کرد.« وی درخصوص توالی اتفاقاتی 

چون دیدار سفیر آمریکا در سازمان ملل با نماینده ایران، 

مذاکرات ژاپن، اظهارات رئیس جمهور و اعلام آمادگی برای 

مذاکره با هرکس و... مجموعا این اتفاقات را مثبت ارزیابی 

کرد و گفـــت: »فضای جامعه باید حس امید را در مردم و 

مسئولان و مخصوصا فعالان اقتصادی تقویت کند. از این رو 

هر حرکت و اقدامی که بتواند حس امید را به جامعه تزریق 

کند در این مقطع ستودنی است.« 

تابش تصریح کرد: »اگر بخواهد مذاکره ای انجام شـــود 

سلســـله مراتبی دارد و حتما باید رهبری تایید کنند و در 

شورای عالی امنیت ملی مطرح شـــود و اگر لازم شد در 

مجلس نیز مطرح شود؛ ولی اینکه اصلا حرف زدن دراین باره 

ممنوع باشد، درست نیست.« 

این نماینده مجلس مجموعه تحولات رخ داده در ژاپن را 

باعث تولید حس امید در جامعه دانست و با اشاره به دیدار 

نماینده آمریکا با تخت روانچی و ابراز تاسف او بابت تحت 

فشار قرا گرفتن مردم ایران به واسطه تحریم ها گفت: »این 

موضع گیری  خوبی بود.« 

نایب رئیس فراکسیون امید در پاسخ به این سوال که این 

اظهارات، چگونه با نطق تند کلی کرافت، نماینده آمریکا 

در سازمان ملل علیه ایران قابل جمع شدن است، گفت: 

»آنجایی را که تند صحبت کرد محکوم می کنیم و مواضعی 

که احتمال گشایش ایجاد کند، مقبول است.« 
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رئیس دستگاه قضا:

بازداشت افراد به منظور 

جمع آوری ادله ممنوع است
به گزارش »فرهیختگان« به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، سیدابراهیم 

رئیسی روز گذشته و در گردهمایی قضات دادسرای عمومی و انقلاب 

استان تهران با بیان اینکه ما قاضی را مهندس اجرای قانون می دانیم، 

بیان کرد: »یافته های شما در دوره دانشگاهی، حوزه علمیه و یافته های 

حقوقی و بحث های میان رشته ای همه در یک رای نمود می یابد. این 

رای نماد همه یافته ها و آموزش های قاضی اســـت. اینها مقدمه قضیه 

برای شـــناخت اســـت تا قاضی حکم، موضوع و تناسب بین حکم و 

موضوع و متهم و شـــخصیت او را بشناسد و ببیند متهم از کدام دسته 

است و نسبت به او باید چگونه تصمیم گرفت.« 

رئیس قوه قضائیه افزود: »احکامی که قضات صادر می کنند، همچنین 

تصمیمـــات و آرای عادلانه قضات می تواند جامعه را از اضطراب های 

اجتماعی و اقتصادی حفظ کند.« 

رئیسی گفت: »احکام و آرای عادلانه قضات و دستگاه قضایی مرجع و 

پناهی است که مظلومان به آن روی می آورند و باید با مهربانی با آنها 

برخورد شود. همه ما می دانیم کار و پرونده زیاد است، اما گشاده رویی 

را نباید از دســـت داد. حتما شـــنیده اید که بعضی از مراجعان از رفتار 

نامناســـب در مراجع قضایی گلایه مندند. باید بـــا مراجعه کنندگان 

به خوبی رفتار شـــود و حتی اگر کاری در حیطه وظایف آن مرجع نبود 

به مراجعه کننده راهکار ارائه دهد تا از او رفع ظلم شود.« 

وی تاکید کرد: »اینکه یک قاضی از صبح تا ظهر کار های روتین را انجام 

می دهد، بسیار خوب است؛ اما یک سری کار ها خاص و ویژه هستند. 

گاهی کســـی در راهروی دادگستری است که شما وقتی که صبح سر 

کار می روید، می بینید وی آنجاست و هنگامی که دارید خارج می شوید 

نیز همچنان او را می بینید؛ اگر از وی بخواهید مشکلش را بیان کند، 

کاری ویژه ای انجام داده اید. چند روز پیش که با آقای اســـماعیلی به 

یکی از مجتمع ها سر زدیم در راهرو خانمی را دیدیم که گریه می کرد 

و وقتی علت را از وی جویا شدم، به من گفت، همسرم چهار سال است 

نگذاشته بچه ام را ببینم؛ آیا برای من و شما در دستگاه قضایی امکان 

دارد که اجازه ندهیم این ظلم صورت گیرد یا خیر؟«

وی افزود: »اگـــر بتوانیم کمک کنیم تا این مادر دلش آرام گیرد، چرا 

نباید این کار را انجام دهیم؟«

رئیسی یادآور شد: »امروز نیز عزیزانی که سخنرانی کردند، بر این نکته 

تاکید داشـــتند که برخی پرونده ها گاهی 100 تا ۴00 نفر مالباخته 

دارند، اینها مواردی است که می توان روی آن تصمیم گیری سریع تری 

صـــورت گیرد. تـــوان خود را مضاعف کنید. آن تـــوان اداری که برای 

انجام کار ها می گذارید قابل قبول اســـت، اما من می خواهم یک مایه 

مضاعف به رغم کمبود ها بگذارید. این خواسته بنده به عنوان یکی از 

همکاران تان است.« رئیس قوه قضائیه با اشاره مشکل کمبود نیروی 

انسانی تاکید کرد: »به دنبال این هستیم که نیروی انسانی را در حوزه 

اداری و قضایی افزایش دهیم. به معاونت نیروی انســـانی تاکید شده 

در این زمینه یک اقدام جهشی انجام دهید؛ چراکه نمی شود با شیب 

ملایم نیرو جذب کنیم.« 

رئیسی تصریح کرد: »معاون نظارت بر دادسرا های دادستانی کل کشور 

گزارشی درباره آمار پرونده هایی که تصمیم دادسرایی دارد، ارائه دادند 

که این موضوع باید پیگیری شـــود تا برای آن دسته از پرونده هایی که 

جنبه عمومی ندارد و با رضایت شـــاکی خصوصی حل می شود، طبق 

قانون ســـازوکاری فراهم شود تا هم بر آمار دادسرا افزوده نشود و هم 

مردم معطل نشوند.« 

وی با بیان اینکه اقدامات انجام شده در مسائل اخیر، حضور بازپرسان 

در محل و تصمیم گیری و اقدام ابتکاری در مواجهه با مشکلات قابل 

تقدیر است، گفت: »قضات به موقع تصمیم گیری کنند و نگذارند حقی 

از نظام و کســـی ضایع شود؛ اقداماتی که در رابطه با فساد اقتصادی 

در دادسرای تهران صورت گرفته، قابل تقدیر است.« 

رئیســـی خطاب به قضات گفت: »هر روز قبل از شـــروع کار به لیست 

زندانیان نگاه کنید؛ وضعیت آنها را بررســـی کنید و حتما در مواردی 

که قانون اجازه می دهد، از مجازات های جایگزین استفاده کنید.« 

رئیس قوه قضائیه با تاکید بر بازدید مستمر قضات از زندان و با اشاره 

به بازدید اخیر خود از زندان اصفهان گفت: »به نظر می رســـد قضات 

باید دقت بیشـــتری در صدور حکم بازداشت و حبس داشته باشند و 

به سهولت نباید دستور بازداشت داد، مگر در مواردی که قانون اعلام 

کرده است و چاره ای وجود ندارد.« 

رئیســـی در رابطه با پیشـــنهاد ایجاد دفتر فنی در دادسرا ها و بررسی 

دفاتر خدمات الکترونیک قضایی و موضوع افزایش دادخواست ها که 

مورد اشاره معاون دادستان بود، گفت: »ایجاد دفتر فنی در دادسراها، 

پیشنهاد قابل توجهی بود و ان شاءالله آن را دنبال می کنیم.« 

رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: »قضات نیز نباید از تهدید برخی افراد و 

شکایت های واهی از میدان به در شوند و به هیچ عنوان نباید به ملامت 

ملامت کنندگان توجه کرد و نباید این مسائل ما را از هدف ایجاد امنیت 

اقتصادی و اجتماعی باز دارد. یقین بدانید قاضی شجاع، قانونمند و 

جســـور که با شجاعت تصمیم می گیرد و تحت نفوذ صاحب نفوذ قرار 

نمی گیرد، حتما مورد حمایت ماست و به آن قاضی افتخار می کنیم.« 

وی با تاکید بر اینکه حرف مردم را باید شنید، گفت: »به مرکز 1۲۹ قوه 

قضائیه گفته ام مطالب را به بنده منتقل کنند و شب ها گاهی که کارم 

کمتر است، گزیده ای از تماس های تلفنی را گوش می کنم. بازداشت 

افراد به منظور جمع آوری ادله ممنوع اســـت، ابتدا دلایل را جمع آوری 

کرده سپس درصورت ضرورت حکم دستگیری صادر کنید.« 

رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: »تعداد زیاد پرونده در دستگاه قضایی 

داشتن، افتخار نیست بلکه باید با کار انقلابی پرونده های بلاتکلیف، 

مسن و پیچیده را به سرانجام رساند.« 

در ابتدای این مراســـم القاصی، دادستان عمومی و انقلاب تهران با 

تاکید بر مبارزه با فســـاد، بدون در نظر گرفتن هیچ گونه خط قرمزی، 

گزارشی از اقدامات انجام شده در دادستانی تهران پیرامون موضوعاتی 

همچون برخورد با دانه درشـــت ها، کاهش اطاله دادرسی، راه اندازی 

ملاقات های مردمی و... ارائه کرد. 

خیلی هـا دیـروز به سـراغ روزنامه هـا رفتنـد تـا شـاید خبری 

یـا تحلیـل خاصـی دربـاره سـفر حسـن روحانـی بـه ژاپـن و 

مذاکرات او با نخسـت وزیر این کشـور ببینند، اما به همان 

علتی که روز گذشته »فرهیختگان« نوشت، فصل مشترک 

مطالـب و محتـوای منتشرشـده در رسـانه های داخلـی از 

روز جمعـه تـا آخـر وقـت روز شـنبه، مانـور روی اظهـارات 

رئیس جمهور در نشست مشترکی بود که برگزار شد و خبر 

آن را نیز صرفا پایگاه اطلاع رسـانی دفتر وی منتشـر کرد و 

نه چیزی بیشـتر. رسـانه های کنجکاو البته به بازنشـر این 

اخبـار تکیـه نکـرده و تلاش کردند اطلاعـات دیگری از این 

سـفر و دیـداری کـه گفتـه می شـود بی ارتبـاط بـا مسـائلی 

میـان ایـران و آمریـکا نبـوده، به دسـت آورند امـا بالا و پایین 

کـردن محتـوای رسـانه ها هیـچ نتیجـه ای دربـر نداشـت 

و معلـوم بـود کـه خبـری نیسـت. آنچنـان کـه مـا از دیـروز 

میان رسـانه ها چرخ زدیم و از خبرنگاران دولت و سیاسـت 

خارجی پرسـیدیدم، حتی آنهایی که با دولت میانه نسـبتا 

خوبـی هـم داشـتند این روزها نه تنهـا از همه چیز بی خبرند 

کـه حـالا گلایه منـد هـم شـده اند کـه چـرا باید چنین سـفر 

مهمـی در اوج بی خبـری برگـزار شـود و بـه هیچ کسـی در 

تهـران اطلاعـی داده نشـود. برگـزاری سـفر بـا مذاکـرات 

خصوصی و محرمانه که از جانب معاون اطلاع رسانی دفتر 

رئیس جمهـور هـم تبلیـغ می شـود، عـدم برگزاری نشسـت 

خبری پس از برگزاری دیدارها برخلاف سـفر مشـابهی که 

نخسـت وزیر ژاپـن بـه تهـران داشـت و نهایتا تداوم سـکوت 

رادیویـی بعـد از پایـان سـفر چـه از سـوی رئیس جمهـور و 

معاونانـش در پاسـتور و چـه از جانـب وزرای همـراه وی و 

البته در راس همه اینها وزیر امور خارجه هم دلایل دیگری 

هسـتند کـه نشـان می دهـد ایـن دیدارهـا تفاوت هایـی بـا 

دیگـر سـفرها و دیدارهـای رئیس جمهـور داشـته و احتمالا 

اراده ای بـر تحفـظ و محرمانه مانـدن وجود داشـته اسـت. 

اضافـه بـر این مسـاله ایـن را هم بگوییم که ایـن اراده وقتی 

بـرای مـا عینیـت بیشـتری یافـت کـه بـرای کسـب اطـلاع 

به سـراغ چندیـن نفـر از کارشناسـان سیاسـی نزدیـک بـه 

دولـت و تنـی چنـد از نماینـدگان مجلـس رفتیـم و از آنهـا 

درمـورد دیدارهـای حسـن روحانی با آبه شـینزو پرسـیدیم. 

البتـه آنچنـان کـه پیش بینـی می کردیـم نتیجـه گفت وگـو 

بـا بیشـتر از 10 نفـر از کارشناسـان سیاسـی و نماینـدگان 

نزدیـک بـه دولـت تقریبـا هیـچ بـود، چراکـه ماننـد برجام و 

حتی سفت و سخت تر از آن، هیچ اطلاعی در اختیار حتی 

نماینـدگان مجلـس قـرار نگرفته اسـت و همـه در بی خبری 

محـض هسـتند، حتـی اعضـای کمیسـیون امنیـت ملی و 

سیاسـت خارجـی مجلس. 

نکتـه دیگـر هم اینکه باید تاکید کرد شـناخت این وضعیت 

ربطـی بـه قضـاوت مـا نـدارد، چراکـه کنـار هـم گذاشـتن 

دو توئیـت سـاده از رئیس جمهـور و معاونـش می توانـد 

گویـای ماجـرا باشـد. توئیـت رئیس جمهـور بعـد از دیدار با 

نخسـت وزیر ژاپـن را حتمـا دیده ایـد، توئیتـی کـه چـاره ای 

نداریـم جـز اینکـه آن را به جـای نشسـت خبـری از وی 

بپذیریـم. روحانـی عصـر روز جمعـه نوشـت: »ایـران از هـر 

طرحـی کـه بتوانـد موجـب افزایـش تبـادلات اقتصـادی 

به ویـژه در حـوزه انـرژی و افزایـش صـادرات و فـروش نفـت 

بشـود، اسـتقبال می کنـد. در راسـتای منافـع ملـی خـود 

از هیچ گونـه مذاکـره و توافقـی روی گـردان نیسـتیم.« 

اظهارنظـری کـه کپـی آن سـاعاتی قبـل از دیـدار ظریف با 

مقامـات فرانسـوی در حاشـیه اجـلاس سـران 7 در پاریـس 

مطرح شده بود. این توئیت را بگذارید کنار توئیت علیرضا 

معـزی، معـاون اطلاع رسـانی دولـت: »مذاکـره روحانـی 

و آبـه بـا حضـور هیات هـای دو کشـور طولانـی و مبسـوط 

بـود. تقریبـا دربـاره همـه موضوعـات دوجانبـه، منطقـه ای 

و بین المللـی مذاکـره و بحـث شـد. امـا آنچـه ایـن دیـدار را 

اهمیتـی افزون می بخشـد مذاکـرات خصوصی این دو بود 

کـه بیـش از یک سـاعت پشـت درهـای بسـته انجام شـد.«

  ماجرای مذاکره جدی است؟

در ایـران جـزء واضحـات اسـت کـه دولـت بـا وجـود تجربـه 

تلـخ و خسـارت بار برجـام اندکـی از ایـده خود کوتـاه بیاید و 

 جـای اولویت هـای خـود را تغییـر دهد، لذا پس از گذشـت 

6 سـال از آغـاز بـه کار، حسـن روحانـی همچنـان حـل 

مشـکلات را در سیاسـت خارجـی و آن هـم انحصـار ایـن 

سیاسـت در توسـعه روابـط بـا غـرب می بینـد. ایـن دیـدگاه 

البتـه تحـت شـرایطی تشـدید هـم شـده و چارچـوب ایـده 

روحانـی را بـا محدودیت هـای بیشـتری روبـه رو سـاخته 

اسـت. اولیـن مسـاله فـرا رسـیدن انتخابـات مجلـس 

اسـت کـه ایـن روزهـا تحت تاثیـر شکسـت های پی درپـی 

ائتـلاف اصلاحـات- اعتـدال قـرار گرفتـه و قریب به اتفـاق 

پیش بینی هـا از احتمـال پیـروزی اصولگرایان در انتخابات 

خبر می دهد. این اتفاق که دور از ذهن هم نیسـت، اولین 

پیامـش عـدم همراهـی با ایده هـای شکسـت خورده دولت 

یعنـی تمرکـز ویـژه روی سیاسـت خارجـی خواهـد بـود و از 

همیـن منظـر هـم خیلی هـا می گویند که فـاز جدید تلاش 

برای گره گشایی از برجام با همین تحلیل آغاز شده است. 

دومیـن مسـاله عملکـرد دولـت در ماجـرای بنزیـن اسـت، 

اتفاقـی کـه حالا ثابت شـده نه تنها به کسـری بودجه دولت 

یـا کمـک بـه مسـتضعف کمـک ویـژه ای نکـرده اسـت بلکه 

تنهـا نارضایتـی گسـترش یافته و سوارشـدن اغتشاشـگران 

بـر مـوج ایـن نارضایتی هـا بـرای جامعـه باقی مانـده اسـت 

و البتـه باعـث شـده هربـار دولـت یـک مسـیر محرمانـه را 

طـی می کنـد و بـا قطعیـت از عـدم انجـام مسـاله ای خبـر 

می دهد، حتما مردم نگران شـوند و منتظر رخداد ناگواری 

باشـند. نتیجـه ایـن وضعیـت نهایتـا چیـزی جـز کاهـش 

اعتمـاد عمومـی بـه دولت و از دسـت رفتن بدنـه اجتماعی 

آن نیسـت و از همیـن منظـر هـم به نظـر می رسـد تلاش هـا 

بـرای یافتـن مسـیری جدیـد در سیاسـت خارجـی و تعامل 

بـا غـرب آغـاز شـده تا شـاید از همان مسـیر قبلـی گرهی از 

مشـکلات دولـت باز شـود. 

علاوه بـر همـه اینهـا البتـه بایـد بـه نکتـه دیگری هم اشـاره 

کـرد، دسـت اندرکاران سیاسـت خارجـی در دولـت تصـور 

می کننـد می تواننـد در بحبوحـه انتخابـات آمریـکا و پیش 

از آنکـه ترامـپ تمـام تمرکز خود را بـر رقابت های انتخاباتی 

بگـذارد، یـک بده وبسـتان بسـیار مختصـر بـا تیـم ترامـپ 

داشـته باشـند تا هم او بتواند از این دسـتاورد در انتخابات 

آتـی ایـن کشـور اسـتفاده کنـد و هـم احتمـالا تـا پیـش از 

اسـفندماه در ایـران، حامیـان دولـت بتواننـد آن را خـرج 

انتخابـات کننـد، فرضیـه ای کـه البتـه با توجه بـه خلقیات 

ترامـپ و از سـویی کم اثـر بـودن مسـائل خارجـی آن هـم 

مسـائل ایـران در رقابت هـای ریاسـت جمهوری خیلـی دور 

از ذهـن به نظـر می رسـد. 

  یک خبر غیررسمی

منابـع غیررسـمی می گوینـد، ظاهـرا  آنچـه  براسـاس 

تصمیم گیـری درمـورد افزایـش رایزنی ها با توکیـو به حدود 

چهـار هفتـه پیـش بازمی گـردد، زمانـی کـه نمایندگانـی 

از فرانسـه و ژاپـن ضمـن سـفر بـه تهـران از ناتوانـی در 

میانجی گـری به دلیـل کوتـاه نیامـدن آمریکایی هـا سـخن 

می گوینـد و ابـراز می کننـد جمع بندی شـان پایـان فرصت 

مذاکره در آینده ای نه چندان دور اسـت. بر همین اسـاس 

و بعـد از ایـن انتقـال پیام، گفته می شـود عبـاس عراقچی، 

معـاون وزیـر امـور خارجـه عـازم توکیـو شـده تـا پیگیـری 

مجـددی از مذاکـرات داشـته باشـد و پیـام تمایـل دولـت 

بـه شـکل گرفتـن سـازوکار جدیـدی بـا شـرط کوتاه آمـدن 

آمریکایی هـا از مواضـع گذشـته را مطـرح کنـد و در جریان 

همین سـفر اسـت که تدارک سـفر حسـن روحانی به توکیو 

دیـده می شـود. 

دولت محرمانه بودن مذاکرات را تایید کرد،نمایندگان مجلس هم از محتوای سفر ژاپن اطلاعی ندارند 

چه کسی از   مذاکرات توکیو  خبر دارد؟


